

# الجمعية العامة الـ148 للاتحاد البرلماني الدولي

جنيف، 23-27 آذار/مارس 2024



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

FYP/148/A.1-rev

29 شباط/فبراير 2024

## منتدى البرلمانيين الشباب

### جدول الأعمال المؤقت

الأحد، 24 آذار/مارس 2024، من الساعة 14:30 إلى الساعة 17:30

قاعة الجلسات العامة B&C - الطابق الأرضي - مركز جنيف الدولي للمؤتمرات

#### 1. إقرار جدول الأعمال

#### 2. الكلمات الافتتاحية

#### 3. التحديثات بشأن مشاركة الشباب

سيقيم المنتدى التطورات الأخيرة في مشاركة الشباب العالمية والوطنية في البرلمان. سينظر البرلمانيون الشباب في النجاحات، والتحديات الحالية، ويتوصلون إلى نتائج، ويقدمون توصيات. وسيتم إبلاغهم بأنشطة الاتحاد البرلماني الدولي الأخيرة والمقبلة دعماً لمشاركة الشباب.

#### 4. المساهمة في عمل الجمعية العامة الـ148

تماشياً مع هدف المنتدى المتمثل في تسليط الضوء على منظور الشباب في عمل الجمعية العامة وقراراتها، سيتبادل أعضاء المنتدى وجهات النظر من منظور الشباب حول:

- موضوع المناقشة العامة للجمعية العامة الـ148، **الدبلوماسية البرلمانية: بناء الجسور من أجل السلام والتفاهم**
- مشروع القرارين اللذين سيجري النظر فيهما في الجمعية العامة الـ148، بعنوان **مواجهة الآثار الاجتماعية والإنسانية لأنظمة الأسلحة الذاتية التشغيل والذكاء الاصطناعي**، الذي ستنظر فيه اللجنة الدائمة للسلام والأمن الدوليين، والشركات من أجل العمل المناخي: تعزيز الوصول إلى طاقة صديقة للبيئة بتكلفة ميسورة، وضمان الابتكار، والمسؤولية، والإنصاف الذي ستنظر فيه اللجنة الدائمة للتنمية المستدامة.



## 5. جلسة أسئلة وأجوبة: وضع قيد التنفيذ حملتي أنا أقول نعم للشباب في البرلمان! ولست صغيراً في السن للترشح

تدعو حملة أنا أقول نعم للشباب في البرلمان! البرلمانين وغيرهم إلى اتخاذ واحد أو أكثر من التعهدات الستة التي حددها البرلمانيون الشباب لتكون أكثر تأثيراً في تعزيز مشاركة الشباب في البرلمان. يعقد منتدى البرلمانين الشباب سلسلة من الجلسات للتعلم في كل من تعهدات الحملة الستة بالتعلم من بعضها البعض واتخاذ الإجراءات من أجل مشاركة الشباب. وفي الجمعيات العامة الأخيرة، لقد ركز المنتدى على التعهد 3 من الحملة المتعلقة بدعم قنوات الشباب في البرلمان، والتعهد 1 المتعلق بتعزيز حصص الشباب، والتعهد 5 المتعلق بتوجيه الشباب الطامحين إلى مناصب برلمانية. في هذه الجمعية العامة، سيعقد المنتدى جلسة أسئلة وأجوبة حول التعهد 2 من الحملة، حول مواءمة سن الأهلية لتولي المنصب مع سن التصويت.

ووفقاً لنسخة العام 2023 من تقرير الاتحاد البرلماني الدولي حول مشاركة الشباب في البرلمانات الوطنية، تفرض 70٪ من المجالس البرلمانية "وقت انتظار" بين سن الاقتراع في البلاد وسن الأهلية للمنصب. في المتوسط، في المجالس الدنيا، يكون هذا الانتظار 3.4 سنوات، بينما في المجالس العليا يزيد عن 10 سنوات. ولا يشكل وقت الانتظار هذا تمييزاً فحسب ضد الشباب في سن الاقتراع الذين يرغبون في تولي مناصب عامة، ولكن تظهر الأبحاث أنه يساهم أيضاً في انخفاض مستويات تمثيل الشباب بشكل عام.

وتم إطلاق حملتي الاتحاد البرلماني الدولي أنا أقول نعم!، فضلاً عن الحملة المشتركة بين الأمم المتحدة والاتحاد البرلماني الدولي ومنظمات المجتمع المدني بعنوان لست صغيراً في السن للترشح، المستوحاة من حركة تحمل الاسم نفسه في نيجيريا، لزيادة الوعي بهذه الفجوة وإلهام العمل على القضاء عليها.

وستخصص جلسة الأسئلة والأجوبة هذه للبرلمانين الشباب لمناقشة الممارسات الجيدة والتحديات في خفض سن الأهلية لتولي المناصب. ستوفر منبراً لهم للتعلم من بعضهم البعض وإلهام العمل من قبل البرلمانين الشباب في بلدانهم.

وسيشترك في هذه الجلسة ضيف خاص هو الدكتور فيليبي بوليه، الأمين العام المساعد لشؤون الشباب في الأمم المتحدة، وسيطلع البرلمانين الشباب على ولايته والحملة العالمية لست صغيراً في السن للترشح.

والبرلمانيون الشباب مدعوون للحضور على استعداد لتبادل الخبرات بشأن واحد أو أكثر من الأسئلة التالية (مدة التحدث ثلاث دقائق):

- هل تم تخفيض سن الأهلية للترشح في السنوات الأخيرة في بلدكم؟ ما هي عوامل النجاح التي أدت إلى مثل هذا التغيير؟ ما هي الدروس المستفادة أو الممارسات الجيدة التي يمكنكم مشاركتها لإلهام الآخرين؟
- هل بذلت جهود لخفض سن الأهلية في بلدكم؟ ما هي التحديات التي واجهتها؟ كيف يمكن للاتحاد البرلماني الدولي و/أو غيره من البرلمانين الشباب أو البرلمانات دعم هذه الجهود؟



- في البلدان التي خُفضت فيها مؤخراً سن الأهلية، ما هي آثار التغيير؟ فعلى سبيل المثال، من حيث عدد المرشحين والبرلمانيين المنتخبين في ما بعد، ومن حيث المشاركة الشاملة للشباب في السياسة.
- كيف يمكن للبرلمانيين الشباب حشد الدعم عبر الأجيال والتوجهات الحزبية لتمهيد الطريق لخفض سن الأهلية؟

## 6. الأعمال التحضيرية للجمعية العامة الـ149 (تشرين الأول/أكتوبر 2024)

وفقاً للممارسة المعتادة، سيعدّ المنتدى للجمعية العامة الـ149 بمناقشة القرار المقبل المدرج في جدول أعمال اللجنة الدائمة للديمقراطية وحقوق الإنسان **للاتحاد البرلماني الدولي**، من منظور الشباب: أثر الذكاء الاصطناعي على الديمقراطية، وحقوق الإنسان، وسيادة القانون. وسيُدعى أعضاء المنتدى إلى الموافقة على تعيين مقرر يرشحه مجلس إدارة منتدى البرلمانيين الشباب لتقديم تقرير استعراضي للشباب عن هذا موضوع إلى اللجنة الدائمة المعنية.

## 7. ما يستجد من أعمال





Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

# 148th IPU Assembly

## Geneva, 23–27 March 2024

FYP/148/A.1-rev  
29 February 2024

## Forum of Young Parliamentarians

### Provisional agenda

Sunday, 24 March 2024, 14:30 – 17:30  
Plenaries B&C – Level 0 – CICG

1. **Adoption of the agenda**
2. **Opening remarks**
3. **Updates on youth participation**

The Forum will take stock of recent developments in youth participation in parliament. The young parliamentarians will reflect on successes and current challenges, draw conclusions and make recommendations. They will be informed of recent and upcoming IPU activities in support of youth participation.

4. **Contribution to the work of the 148th Assembly**

In line with the objective of the Forum to mainstream youth perspectives in the work and decisions of the Assembly, members of the Forum will exchange views from a youth perspective on:

- the theme of the General Debate of the 148th Assembly, *Parliamentary diplomacy: Building bridges for peace and understanding*
- the draft resolutions under consideration at the 148th Assembly, entitled *Addressing the social and humanitarian impact of autonomous weapon systems and artificial intelligence*, to be considered by the Standing Committee on Peace and International Security; and *Partnerships for climate action: Promoting access to affordable green energy, and ensuring innovation, responsibility and equity*, to be considered by the Standing Committee on Sustainable Development

5. **Q&A session: Putting the *I Say Yes to Youth in Parliament!* and *Not Too Young to Run* campaigns into action**

The *I Say Yes to Youth in Parliament!* campaign calls on parliamentarians and others to make one or more of the six pledges identified by young MPs to be most impactful in enhancing youth participation in parliament. The Forum of Young Parliamentarians is holding a series of sessions to dig deeper into each of the six campaign pledges to learn from each other and take action on youth participation. At recent Assemblies, the Forum has focused on Pledge 3 of the campaign pertaining to supporting youth channels in parliament, Pledge 1 on the promotion of youth quotas, and Pledge 5 on mentoring young aspirants to parliamentary office. At this Assembly, the Forum will hold a Q&A session on Pledge 2 of the campaign, on aligning the age of eligibility to hold office with the voting age.

According to the [2023 edition of the IPU's report on Youth participation in national parliaments](#), 70% of parliamentary chambers impose a “waiting time” between a country’s voting age and the age of eligibility for office. On average, in lower chambers this wait is 3.4 years, while in upper chambers it is over 10 years. This waiting time not only discriminates against young people of voting age who wish to hold public office, but research shows it also contributes to lower levels of youth representation overall.

E

#IPU148

The IPU's *I Say Yes!* campaign, as well as the joint United Nations, IPU and civil society organizations *Not Too Young to Run* campaign, inspired by the movement of the same name in Nigeria, were created to raise awareness of this gap and inspire action to eliminate it.

This Q&A session is for young MPs to discuss good practices and challenges in lowering the age of eligibility to hold office. It will provide a platform for them to learn from each other and inspire action by young MPs in their own countries.

A special guest, Dr. Felipe Paullier, United Nations Assistant Secretary-General for Youth Affairs, will take part in this session and inform the young MPs about his mandate and the global *Not Too Young to Run* campaign.

Young parliamentarians are invited to come prepared to share experiences on one or more of the following questions (speaking time of three minutes):

- Was the age of eligibility to run for office lowered in recent years in your country? What are the success factors that led to such a change? What lessons learned or good practices can you share to inspire others?
- Have there been efforts to lower the age of eligibility in your country? What challenges have you encountered? How can the IPU and/or other young MPs or parliaments support such efforts?
- In countries where the age of eligibility was recently lowered, what have been the impacts of the change? For example, in terms of the number of candidates and parliamentarians subsequently elected, and in the overall engagement of young people in politics.
- How can young parliamentarians mobilize support across generations and party lines to lead the way in lowering ages of eligibility?

## **6. Preparations for the 149th Assembly (October 2024)**

As per usual practice, the Forum will prepare for the 149th Assembly by discussing from a youth perspective the forthcoming resolution on the agenda of the IPU Standing Committee on Democracy and Human Rights: *The impact of artificial intelligence on democracy, human rights and the rule of law*. The members of the Forum will be invited to approve the appointment of a rapporteur nominated by the Board of the Forum of Young Parliamentarians to provide a youth overview report on this subject to the respective Standing Committee.

## **7. Any other business**